
اطراف پایتخت نابود شد تا تهران سر پا بماند
یک کلانشهر همیشه تشنه

زیست بوم- ایران به اندازه جمعیت، سرزمین و آرزوهای توسعه محورانه آب 
نــدارد. »مســعود امیرزاده« کارشــناس آب، این نکته تلخ و ســماجت مدیران 
تصمیم گیر بر توســعه آبــی را یادآور می شــود و می گوید: »در حــال حاضر نیز 
مدام در کشور بر ادامه نهضت شهرسازی و خانه سازی در شهرهای بزرگ تأکید 
می شود. اما با کدام آب؟ در همین شرایط نیز تهران اگر بخواهد تنها به منابع 
آبی خود تکیه کند، نمی تواند حتی پاســخگوی نیاز آبی یک میلیون جمعیت 
این شــهر باشــد. برای تأمین آب تهران به سایر نقاط کشــور دست اندازی شده 
اســت که با همان سیاست های توســعه ای که موجب می شود طبیعت همان 
اندک آب را هم نتواند جذب کند، اطراف تهران نابود شده است تا تهران سرپا 
بمانــد اما دوباره به فکر این هســتند که بر ایــن معادله پیچیده، یک پیچیدگی 
دیگر اضافه کنند و به مناطق دیگر برای تأمین آب این مسکن ها دست اندازی 
کنند. این موارد نشان  می دهد که ما هنوز واقعیت های اقلیمی و مشکل بسیار 

جدی کمیت آب کشور را نپذیرفته ایم.«
او بــه برداشــت های نامتــوازن از منابــع آبی به عنــوان دومین عامــل تأثیرگذار 
بر بحران کم آبی اشــاره می کند و به ایســنا می گوید: »ما معیارهای گذشــته در 

برداشــت آب را برهم زدیم. در دهه ۴۰ بســیاری از دشت های ما ممنوعه شده 
بودنــد امــا برای بهره بــرداری از آنهــا بیش از ۷۰۰ هــزار چاه در آن دشــت های 
ممنوعــه احــداث کردیــم. عنــوان مجاز یــا غیرمجاز بــودن این چاه هــا چندان 
اهمیت ندارد وقتی نتیجه نهایی آن مشترک است. در یک بازه زمانی ۵۰ ساله 
تمام آبخوان های کشــور تهی شــده اســت. این  آب ها حاصل صدها هزارســال 
ذخیــره کــره زمین بــرای کارکردهای خود زمیــن و به نوعی ذخیره اســتراتژیک 

سرزمین ما بود ولی ما با بی مبالاتی از آنها استفاده کردیم.«
بــه گفتــه امیرزاده مســأله برداشــت بی رویــه تنها بــه آب هــای زیرزمینی ختم 
نمی شــود چــرا کــه برداشــت ما حتــی از آب های ســطحی نیــز بیشــتر از اجازه 
طبیعت بوده است. بخش مهمی از این آب ها مربوط به محیط زیست بوده و 
باید در چرخه طبیعی قرار می گرفت و به تالاب ها، مسیرهای جنگلی و مرتعی 

می رسید تا طبیعت بتواند کارکرد طبیعی خود را داشته باشد.
این کارشــناس آب بــا تأکید بر اینکه برداشــت  آب در ایران شــرایط نامطلوبی 
دارد، می گوید: »امروزه شــدت فعالیت های برداشــت آب به نقطه ای رســیده 
اســت که حتی در یک چشــمه کوچکی که در کوهســتان وجود دارد نیز لوله ای 
جاســازی کرده اند و نمی گذارند که آبراهه های اصلی تشــکیل شود، یعنی آب 
از بالادســت تا انتهای مسیر در حال غارت شدن است. ایران تبدیل به کشوری 
شده است که تقریباً هیچ رودخانه ای به جز کارون ندارد که همان نیز وضعیت 
اسفناکی دارد و به پایاب طبیعی خود نمی رسد و اجازه نمی دهیم که آبراهه ها 
بــه هم بپیوندند و رودخانه اصلی را تشــکیل دهند. هم در آب های ســطحی و 
هــم در آب هــای زیرزمینی برداشــت آب بیــش از حد مجاز بــرای بهره برداری 
صورت می گیرد ولی مسأله این است که همان میزان مجاز نیز موجب برهم 
زدن کارکردهای طبیعت و حقوق آبی شده است. در گذشته حقوق بالادست و 
پایین دست رعایت می شد ولی امروزه این حق به هیچ وجه رعایت نمی شود.«

ایــن کارشــناس آب با تأکیــد براینکه در دشــت ها نیز ایــن اتفاق افتاده اســت، 
می گویــد: »با تهی کــردن آبخوان ها، منابع آبی گیاهان موجود در دشــت قطع 
شــده و رو به زوال رفته و خشــک  شــده اند همچنین خاک این مناطق بتدریج 
می میرند و دشــت ها دچار فرونشســت می شــوند و دیگر خاصیــت جذب آب 

ندارند.«
امیرزاده به مســأله سدســازی نیز اشــاره می کند و می گوید: »با سدســازی های 
گسترده اجازه نمی دهیم که آب در مسیر اصلی خود جریان یابد تا هم مسیرها 
و هــم دشــت انتهایی را ســیراب کند. پیوســتگی آب های زیرزمینی و ســطحی 
همچنین مداخلات در آنها موجب شــده اســت که منابع آبی کشــور به لحاظ 

کمیت به شدت دچار تغییر شوند.«
او به برنامه های توســعه ای پنج ســاله کشور اشــاره می کند که هیچ اعتباری به 
واقعیت هــای علمــی نمی دهنــد و می گویــد: »نپذیرفته ایــم که میــزان بارش 
کاهــش پیدا کرده اســت و بــه علت تخریــب طبیعت، موجــب کاهش قدرت 
جذب آب شده ایم و مصداق بارز آن، نبود تطابق میان سیاست های توسعه ای 

با شرایط اقلیمی کشور است.«
 

ایسنا-محمداسماعیل اسمعیلی جلودار، رئیس انجمن علمی باستان شناسی 
ایران گفت: تمام یافته های بندر باســتانی ســیراف و نیز آنچه در گنجینه موزه 
ملی است، در این سال ها بدون مطالعه و بررسی رها شده اند و بعضاً جامعه 

پژوهشی از وجود آنها مطلع نیست.
مهــر- بابک باســتانی، دامپزشــک گفت: 
رشد پیروز به دلیل اینکه در محیط اسارت 
متولد شده نسبت به یوزپلنگ هایی که در 
طبیعت متولد می شــوند، عقب تر است. 
بر همین اســاس هنــوز دندان های اصلی 
جایگزین دندان های شــیری آن نشده در 

حالی که باید تاکنون ۵۰ درصد دندان های دائمی آن پدیدار می شد.
ایرنا- مؤسســه تحقیقات اکولوژیکی آسیای مرکزی گزارش داد که بیش از ۱۰۰ 

فک مرده در سواحل دریای خزر در منطقه مانگیستاو قزاقستان کشف شد.
ایســنا- صادق کاظمیان، دبیر جامعه حرفه ای اقامتگاه هــای بوم گردی ایران 
گفــت: اتفاقــات اخیر همه یــا حداقل تعداد قابــل توجهی از تورهــای ورودی 
کشورهای خارجی را کنسل کرد که همین مورد، مراجعه گردشگران خارجی به 

اقامتگاه های بوم گردی خراسان رضوی را به صفر رسانده است.
مهر - محمدتقی تقی زاده، رئیس اداره محیط زیست رشت گفت: ۳۴۶ هکتار 
از پناهــگاه حیــات وحــش چوکام خمام بــا حکم قضایــی از ۵۰ متصرف پس 

گرفته شد.
ایسنا- مهدی فرمهینی فراهانی، سرپرست اداره کل امور دریایی سازمان بنادر 
و دریانوردی اعلام کرد با وجود اقداماتی که برای انتقال تماشــاگران ایرانی در 
ایــام بازی های جام جهانی انجام شــده بود، قطر در واپســین روزهای نزدیک 
به شــروع بازی ها اعلام کرد نمی تواند امکان انتقال زمینی مســافر را از ســایر 
بنادر این کشــور به دوحه فراهم کند و به همین خاطر نتوانســتیم در این ایام 

کشتی ها]ی لازم[ را برای انتقال تماشاگران فراهم کنیم.
مهر- فاز نخست طرح رهاسازی ۱۷ رأس گوزن زرد ایرانی در مناطق حفاظت 
شده دز و کرخه با رهاسازی ۵ رأس گوزن در پارک ملی و منطقه حفاظت شده 

دز آغاز شد.
ایسنا- محمدجواد ساوری، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان گلستان گفت: متأسفانه دیوار دفاعی گرگان با تاریخ یکهزار و ۶۰۰ ساله 

تاکنون مغفول مانده و امیدوارم این اثر تاریخی از مهجوریت خارج شود.
ایســنا- رضا محرابی، سرپرست هیأت باستان شناســی حوزه دریاچه ارومیه از 
کشف و شناسایی ۱۲ محوطه استقراری متعلق به عصر مفرغ، دوران تاریخی 
)پارت و ساسانی( و دوران اسلامی خبر داد و گفت: این  بررسی باستان شناختی 
در »چهار برج«، یکی از شهرستان های تازه تأسیس استان آذربایجان غربی که 

در جنوب دریاچه ارومیه است، انجام گرفت.
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با گذشــت ۱6 ســال از طرح و اجرای پــروژه قطار 
شــهری کــرج، هنــوز وعده هــا بــر آن اســت کــه 
راه اندازی دو ایســتگاه در بهمن ماه امسال اتفاق 
خواهــد افتــاد، امــا اینکــه ایــن دو ایســتگاه کدام 
گره ترافیکی شــهر را باز می کند، بی پاســخ مانده 
اســت. حرکت قطار شــهری کرج با خرید دو رام 
قطــار برای جمعیت ســه میلیونی اســتان البرز، 
حکایــت از ناکارآمــدی در مدیریــت ایــن پــروژه 
مهــم ریلی دارد که بیش از ۱6 ســال حق جلســه 
دریافت کردند و پس از گذشت سال های طولانی 
و خســته کننده، از پاســخگویی بــه افکارعمومــی 
طفره می روند و ســعی دارند با حرکت آزمایشی 
این قطار در دو ایســتگاه، از اهمال و سهل انگاری 
خود فرار کنند. در خط ۲ قطار شــهری کرج ۵۵۰ 
نفر فعالیت دارند و به گفته رستمی، مدیر پروژه 
خط ۲ متروی کرج، دستگاه های بلیت هم نصب 
شده است. پرسش این است که آینده مبهم این 
قطــار و افتتاح نیمه کاره و ناقــص آن، نارضایتی 
عمومی و مطالبات اجتماعی را به همراه نخواهد 
داشــت؟ تجربه ناکام راه اندازی متروی هشتگرد 
نیــز همیــن را می گویــد. خروجــی ۱6 ســال حــق 
جلســه و واگذاری زمین های باارزش به پیمانکار 
قطار شــهری کرج، حرکت کند و فرســاینده مترو 
در دو ایســتگاه زیرزمینــی اســت تــا کــدام هزینه 
رفت وآمــد را کــم کنــد و از حجــم ســنگین کدام 
ترافیک این شــهر بکاهد؟ آنچه رئیس ســازمان 
قطار شهری کرج بی پاسخ گذاشته، این است که 
اعتباری بــرای اجرای ادامه طــرح باقی می ماند 
یا همه اعتبار جذب  شــده و اوراق فروخته شــده، 

صرف دو ایستگاه غیرضروری شده است؟
مراحل ســاخت و تکمیل خط ۲ قطار شهری 
کــرج بــه طــول ۲۷ کیلومتــر بــا ۲۷ ایســتگاه کــه 
پیش بینــی شــده از کمالشــهر در غــرب کــرج به 
شهرســتان ملارد در اســتان تهران کشــیده شود، 
برای مردم استان البرز در هاله ای از ابهام است. 
ایــن پــروژه در ســال ۱۳۸۵ بــا هدف روان ســازی 
ترافیک، کاهش آلودگی هــوا و حمل ونقل ارزان 
و سریع شهروندان روی مدار تصمیم و اجرا قرار 

گرفت.
در حالی که بر اساس پیش بینی ها اعلام شده 
بود خط ۲ قطار شهری کرج در سال ۱۳۹۰ آماده 
بهره بــرداری می شــود، اما تنهــا ۲ رام قطار برای 
خــط ۲ قطار شــهری کــرج خریداری شــد که این 

قطارها هم  هنوز در انبارها نگهداری می شوند.
قــرارداد اشــتباه، مشــکلات مالــی و اعمــال 
تحریم هــا موجــب شــد البرزنشــینان تحقق این 
خواســته را بــه فراموشــی بســپارند و بــا حســرت 
شــاهد حرکــت قطار شــهری در ســایر اســتان ها 

باشند.
ë قطار شهری، بدون پارکینگ

از تونــل قطــار شــهری  تاکنــون ۱۵ کیلومتــر 
بیــن دانشــگاه خوارزمی در غرب کرج و ایســتگاه 
شــهید ســلطانی در جنوب شــرقی این کلانشــهر 

حفاری شده اســت. طبق گزارش های رسمی، از 
۱۵ کیلومتــر تونل حفاری شــده عملیات تجهیز 
و قابلیــت خدمات دهــی ۶.۵ کیلومتــر آن بیــن 
ایســتگاه گلشــهر و چهــارراه طالقانــی کــرج در 

مرحله تکمیل قرار دارد.
حســین واشــقانی عضــو کارگــروه راهبــردی 
قطار شــهری کرج با تأکید بــر اینکه صنعت ریل 
درون شــهری گران اســت و ابعاد خاص خودش 
را دارد، گفــت: صنعت ریلی صنعتی تخصصی 
اســت کــه مدیرانش بایــد تئوری های مهندســی 
را بداننــد. خط ۲ قطار شــهری کرج بــه طول ۲۷ 
کیلومتــر نیازمند مطالعه و تجربــه در این زمینه 
اســت. در حال حاضر آنچــه مانع راه انــدازی دو 
ایســتگاه آماده شــده اســت، نبود پارکینگ و دپو 

برای قطارها است.
وی افــزود: به  دلیل تأخیر و توقــف در اجرای 
ایــن پروژه، کارگروه راهبــردی با هدف رفع موانع 
از ســوی شورای شــهر کرج تشکیل شــد و امسال 
بخشــی از متــروی کــرج به  صــورت آزمایشــی به 
بهره برداری می رسد. در شهر کرج عدم همراهی 
موجــب  شــهری  قطــار  از  حمایــت  و  متولیــان 
طولانی شــدن این پروسه شــد. برای تعمیرگاه و 
دپو جلســاتی با حضــور و پیگیری اســتاندار البرز 
برگزار شــد تا پایانه دانشــگاه خوارزمی در اختیار 
این پروژه قرار گیرد. اگر مشــکل پایانه حل شــود، 

کل فاز یک اجرا می شود.
عضــو کارگــروه راهبردی قطار شــهری کرج با 
اشاره به اینکه در قانون قطار شهری ها مقرر شده 
بــود 5۰ درصــد اعتبــارات را دولــت و 5۰ درصد 
را شــهرداری ها بدهنــد، ادامه داد: هــر چند اکثر 
شــهرها به خاطر کمبود اعتبارات شهرداری ها با 
مشــکل روبه رو شــدند، اما در کرج و کرمانشاه به  
دلیل اینکه ساختار قطار شهری به گونه ای است 
که مستقیماً زیر نظر شــهرداری است و به عنوان 
یکی از سازمان های شهرداری محسوب می شود، 

این روند بسیار کند و زمانبر شد.
وی بــا تأییــد اینکــه راه انــدازی دو ایســتگاه، 
مشــکلات ترافیکی شهر و خواســته های مردمی 
را رفــع نمی کند، گفت: به هرحال این پروژه باید 
آغــاز به کار کند و به مرور به ایســتگاه ها و قطارها 

اضافه خواهد شد.
ë ۱۲۰۰ میلیارد تومان هزینه هر کیلومتر مترو

رئیس شورای اسلامی شهر کرج با بیان اینکه 
با تأمین بودجه قرار اســت این پــروژه در کمتر از 
یک ســال به طور کامل بهره برداری شود، گفت: 
در نشســت مشــترک با حضــور معــاون اجرایی 
رئیس جمهــور مقــرر شــد تــا پایــان ســال ۱۴۰۲ 
اعتبــاری معادل ۷۵۰ میلیارد تومان برای خرید 
۶ رام قطــار توســط وزارت کشــور تخصیص یابد 
و ۶۰۰ میلیــارد تومــان از ســوی ســازمان برنامه و 
بودجــه در قالــب برنامــه بودجه ملی یا اســتانی 
پــروژه  تکمیــل  بــرای  همچنیــن  شــود.  تزریــق 
قطــار شــهری کرج، در مــورد تخصیــص اعتبار و 
احــداث محــل نگهــداری تجهیــزات مربــوط به 
آن در اراضی دانشــگاه خوارزمــی حصارک کرج 

تصمیم گیری شد.
علی قاسمپور بیان داشت: مقرر شد یک هزار 
و ۶۵۰ میلیــارد تومــان اوراق مشــارکت تــا پایان 
ســال ۱۴۰۳ بــرای کمک به قطار شــهری کرج در 

نظر گرفته شود.
محمد اســدیان دیگرعضو شــورای شهر کرج 
معتقد اســت: اگر ســال ۸۵ یــک کیلومترمترو با 
نــاوگان ثابــت و طرح های عمرانــی ۲۰۰ میلیارد 
تومــان هزینه دربرداشــت، امــا ســال ۱۴۰۰ برای 
راه اندازی هــر کیلومتر مترو  ۱۲۰۰ میلیارد تومان 

هزینه می شود.
کــوزه کنانــی رئیــس ســازمان قطــار شــهری 
کرج کــه با وجــود پیگیری هــای روزنامه ایــران از 
پاســخگویی در خصــوص موانــع و چالش هــای 
قطار شــهری کرج طفره رفت، پیش از این اعلام 
کــرده بود به واســطه عــدم توانایی بــرای انتقال 
قطــار از محل تعمیرگاه و دپو، به ناچار از شــفت 

برای جابه جایی قطارها استفاده می شود.
ë تحریم و افزایش قیمت ها دو مانع جدی

رســتمی مدیــر پــروژه خــط ۲ متروی کــرج با 
اشــاره به اینکه ســازمان قطار شــهری کرج هیچ 
اختیاری در ســاختار اداری و تصمیم گیری ندارد 

و شهرداری برای همه امور آن تصمیم می گیرد، 
گفت: این در حالی است که شرکت متروی تهران 
هــر چند وابســته به شــهرداری اســت امــا اختیار 
عمــل دارد . در کــرج، قطار شــهری زیرمجموعه 
ســازمان حمل ونقــل و ترافیــک شــهرداری کرج 
اســت؛ با اعتبــار پایین. یعنــی اعتباری کــه برای 
این پروژه در نظر گرفته می شود، همتراز سازمان 
آرامســتان ها،میدان  ها و میادین میــوه  و تره بار یا 
سیما و منظر شهرداری است، در حالی که هزینه 
این پروژه حتی بیشــتر از بودجه شهرداری است 
و نــگاه ملی برای راه انــدازی و حمایت از آن لازم 

است.
وی بــا بیــان اینکه هــم تحریم و هــم افزایش 
کلان قیمت هــا موجــب انســداد و توقــف پــروژه 
شــده اســت، افزود: در آخریــن تصمیم گیری ها، 
با هماهنگی و پیگیری اســتانداری مقرر شــد آذر 
۱4۰۱ راه انــدازی و تســت گــرم محــدوده چهارراه 
طالقانــی تــا 45 متــری گلشــهر با دو ایســتگاه به  
صورت آزمایشــی داخل تونل و روزی دو ساعت 
باشــد و دهــه فجر یک رام قطار بــا ۷ واگن آماده 
مسافرگیری شود. ایستگاه سه راه گوهردشت نیز 
خرداد ۱4۰۲ راه اندازی شــود و ســپس کارفرما به 

تناسب آن هر سه ماه یک ایستگاه اضافه کند.
از ســوی دیگر شــهردار کرج اعلام کرد: موانع 
جانبی مانند عدم تعیین تکلیف محل نگهداری 
ضایعات و انبار ها از علل تأخیر در افتتاح بخشی 

از خط ۲ قطار شهری کرج است.
مهرداد کیانی افزود: تلاش ها بر این اســت تا 
هر چه ســریع تر این موانع برداشته شود و قطعه 
نخســت خط ۲ قطار شــهری کرج بین گلشــهر تا 

چهارراه طالقانی کرج افتتاح شود.
ë چاره ای جز حل مشکل قطار شهری نداریم

اســتاندار البــرز با تأکید بر اینکــه مترو مصوبه 
شــورای عالی راه وشهرســازی دارد و همه وظیفه 
داریــم بــرای تکمیــل آن تــلاش کنیــم، اظهــار 
کــرد: چاره ای جز حل مشــکل قطار شــهری کرج 
نداریم. برای مدیران ارشــد کشــور هم این سؤال 
ایجاد شــده که چرا متروی کــرج بعد از این همه 
سال به بهره برداری نمی رسد. پروژه متروی کرج 
برای استان و حتی دولت مهم است. نمی توانیم 
در شرایط فعلی مترو را رها کنیم چراکه دانشگاه 
خوارزمــی می خواهــد در زمینــی که بــرای دپوی 
قطــار شــهری در نظــر گرفته شــده و مــورد تأیید 
رئیس جمهــور نیز قرار گرفته اســت، ســاختمان 

بسازد.
مجتبی عبداللهی ادامه داد: مطمئن هستم 
مســئولان دانشگاه خوارزمی به حل مشکل مترو 
کمــک خواهند کرد. باید با نگاه تعاملی موضوع 
متــرو را حل کنیــم. بــرای احداث دپــوی متروی 
کــرج هیچ گزینه ای جز زمین دانشــگاه خوارزمی 
نداریــم. هــزاران میلیــارد تومــان از بیت المــال 
و  اســت  کــرج ســرمایه گذاری شــده  در متــروی 
خوارزمــی  دانشــگاه  مجموعــه  در  مســئولان  از 
می خواهم با نــگاه مثبت و با همه انرژی به حل 

موضوع مترو کمک کنند.

 توقف 16 ساله قطار شهری کرج در ایستگاه تصمیم گیری
چرا متروی کرج با وجود صدها پرسنل و میلیاردها تومان اعتبار به مقصد نمی رسد؟
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ایران واشقانی فراهانی
خبرنگار

در حالی که بر اساس پیش بینی ها اعلام شده بود خط ۲ قطار 
شهری کرج در سال ۱۳۹۰ آماده بهره برداری می شود، اما تنها 
۲ رام قطار برای خط ۲ قطار شهری کرج خریداری شد که این 

قطارها هنوز در انبارها نگهداری می شوند
قرارداد اشتباه، مشکلات مالی و اعمال تحریم ها موجب شد 

البرزنشینان تحقق این خواسته را به فراموشی بسپارند و با 
حسرت شاهد حرکت قطار شهری در سایر استان ها باشند

و  نامتعــارف  شــلوغی   – زمیــن  ایــران   
تعطیلی زودهنگام نانوایی ها در بسیاری 
از شــهرهای کشــور چندیــن هفته اســت 
موجب نگرانی و ســردرگمی مردم شــده 
اســت. ایــن مســأله در شــیراز نیــز دیــده 
می شــود و بررســی های نهادهای رسمی 
گویــای آن اســت کــه برخــی نانوایی های 
اســتان فارس برای بهره مندی از پاداش 
مردمی ســازی  طــرح  در  شــده  تعییــن 
یارانه ها، نانی نمی فروشند اما با تراکنش 
صــوری پــول و پــاداش آن را بــه جیــب 

می زنند.
و  بررســی ها  ایرنــا،  گــزارش  بــه 
بازدید هــای ســرزده بازرســی کل اســتان 
فــارس نیــز حاکــی از تخلفــات مالــی در 
برخــی نانوایی هــای ایــن اســتان اســت و 
آن گونه که بررسی بازرسان نشان می دهد 
برخی نانوایان با تراکنش های ســاختگی 
در کارتخوان های هوشــمند خــود، میزان 
فــروش نــان را بســیار بیــش از واقعیــت 
نشــان می دهند تا بدین طریق از پاداش 
۱۵ درصــدی یارانه دولتی به ازای فروش 

نان بهره  مند شوند.
مجمــوع  از  اســت  حاکــی  برآوردهــا 
کل تراکنش هــای دســتگاه های کارتخوان 
هوشــمند در نانوایی هــای یــاد شــده، در 
مواردی بیش از ۷۰ درصد آن، غیرواقعی 
و صــوری بوده و دهها میلیارد ریال ســود 
مــازاد را عاید نانوایی هــای متخلف کرده 

است.
لطف الله شیبانی فرماندار شهرستان 
شــیراز در گفت و گو بــا ایرنا تصریــح کرد: 
بــه  فــارس  اســتان  نانوایی هــای  تمــام 
کارتخوان های جدید مجهز شــده است و 
هرچند در این دستگاه ها پلاستیک و نان 
دیده شــده اما نان کنجدی که قیمت آن 
با نان ساده تفاوت دارد دیده نشده است.

وی با اشاره به اینکه نان سنگک ساده 
در شــیراز ۲ هــزار تومــان و نــان کنجــدی 

اســت،  تومــان  و ۵۰۰  حــدود ســه هــزار 
افــزود: نانوایی هــا مجبور به این هســتند 
کــه در مواقــع عرضــه نان کنجــدی بهای 
آن را بــا افزایش تعداد نان دریافت کنند 
و ناهمخوانــی نــرخ نان کنجدی با ســاده 
دســتگاه های  در  آن  پیش بینــی  عــدم  و 
کارتخــوان جدیــد، در این شــرایط اغلب 
مشــتری متضــرر می شــود که بایــد بهای 
بیشــتری پرداخــت کنــد و در مقابــل نیز 
به عنوان مثــال نانوایی که ۱۰ نان فروخته 

اما یارانه ۱۸ نان را دریافت می کند.
وی در ادامه بــه وجود اتباع بیگانه در 
صف نانوایی ها اشاره کرد و گفت: در حال 
حاضر اتباع مجــاز و غیرمجاز خارجی در 
سطح این استان و شیراز وجود دارند که از 
سهمیه نان بهره می برند و به دلیل اینکه 
کارت بانکــی ندارند نمی توان مشــخص 
کــرد کــه چــه ســهمیه ای بــرای این قشــر 

مصرف می شود.
ë  صــوری تراکنش هــای  پشــت پرده 

برخی نانوایی ها در فارس
و  »مهــدی جمالــی« مدیــرکل غلــه 
نیــز  فــارس  اســتان  بازرگانــی  خدمــات 
طــرح  اجــرای  پــی  در  گفــت:  ایرنــا،  بــه 
ســال جاری ۱۵  در  یارانه هــا  هدفمنــدی 
درصد پاداش فروش نان برای نانوایی ها 

در نظر گرفته شده است.

وی اعــلام کــرد: در پــی ایــن اقــدام و 
یارانه هــا  مردمی ســازی  طــرح  اجــرای 
مشخص شــد که بعضی از تراکنش های 
نانوایی ها انحراف دارد و واقعی نیست که 
این انحراف به دلیل کســب ســود بیشتر و 
استفاده از مزایای پاداش پیش بینی شده 

رخ داده است.
به گفته وی ســهمیه آرد هیچ نانوایی 

در سال جاری کاهش پیدا نکرده است.
»کاظــم اکرمــی«، رئیــس منطقــه ۳ 
اســتان  کل  بــازرس  و  بازرســی  ســازمان 
فــارس نیز به ایرنا گفت: در پی بررســی  و 
بازرســی  از نانوایی های این استان تاکنون 
تراکنش هــای ۵۰۲ واحد به صورت دقیق 
مورد بررسی قرار گرفته است و در پی این 
بررســی ها مشخص شــده که بیش از ۱۰۰ 

نانوایی مرتکب جرم شده اند.
ë  تراکنش صوری نانواها، تحصیل مال

از طریق نامشروع است
رئیــس منطقه ۳ ســازمان بازرســی و 
بــازرس کل اســتان فــارس مجازات های 
پیش بینــی شــده در قانــون را بــرای ایــن 
نوع اقدامات سنگین و بازدارنده دانست 
و افــزود: نانوایی هایــی کــه در تراکنش هــا 
تخلف کرده باشند تحصیل مال از طریق 
نامشــروع کــرده و مجــازات آن در قانــون 

سنگین است.

اهواز - اجرای شبکه فاضلاب اهواز 
که از ســال ۱۳۷۲ آغاز شــده تاکنون 
حــدود ۴۱ درصد پیشــرفت فیزیکی 
داشــته است. تکمیل نشــدن شبکه 
فاضــلاب، فرســودگی و ریــزش این 
مختلــف،  نقطه هــای  در  شــبکه 
وضعیت خاص و شیب صفر زمین 
اهواز موجب شده است تا این شهر 
در فصل بارش با مشــکل بالازدگی 
معابــر  آبگرفتگــی  و  فاضــلاب 

به صورت بحرانی روبه رو شود.

بــه دلیــل اهتمــام جــدی دولت 
ســیزدهم به حل مشــکل فاضلاب 
خوزســتان، جمعــه پنجم شــهریور 
در  جمهــور  رئیــس   ۱۴۰۰ ســال 
نخستین ســفر استانی خود، به طور 
ســرزده بــه این اســتان ســفر کــرد و 
در اولیــن بازدید وضعیــت اجرایی 
شــبکه فاضــلاب اهــواز را بررســی و 
قــول حــل ایــن مشــکل را در آینده 

نزدیک داد.

با ســرعت گرفتن اجرای اصلاح 
اهــواز،  فاضــلاب  شــبکه  توســعه  و 
شــاهد  شــهر  ایــن  متعــدد  معابــر 
حفاری گســترده اســت کــه به دلیل 
کــم توجهی شــرکت آب و فاضلاب 
نوارحفــاری  آســفالت  ترمیــم  بــه 
وضعیــت  گذشــته،  ماه هــای  در 
نامناســب معابر موجب نارضایتی 
در میان شــهروندان این شــهر شــد 
که بــا توجه به نزدیــک بودن فصل 
آســفالت  و  ترمیــم  بارندگی هــا، 
معابــر این شــهر در هفته های اخیر 

سرعت گرفته است.

و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
فاضــلاب خوزســتان بــا بیــان اینکه 
فاضــلاب  شــبکه  اصــلاح  ســرعت 
اهــواز در دولــت ســیزدهم ۲۶ برابر 

عملیــات  اجــرای  گفــت:   ، شــد 
اصــلاح، توســعه و بهســازی پــروژه 
فاضلاب اهواز در یکســال گذشته از 
۲۳ بــه بیــش از ۶۰۰ نقطــه افزایش 

یافته است.

بــه گــزارش ایرنــا، محمــد رضــا 
آخریــن  بــه  اشــاره  بــا  کرمی نــژاد 
وضعیــت اجرایــی شــبکه فاضلاب 
اهــواز افزود: پــروژه فاضــلاب اهواز 
بــا ســرعت در حــال اجــرا اســت و 
پیشــرفت کنونــی آن بــه ۵۱ درصــد 

رسیده است.

وی اصــلاح نوار حفاری شــرکت 
معابــر  ســطح  در  فاضــلاب  و  آب 
این شــهر را یکی از مطالبات مردم 
پیمانــکاران  کــرد:  بیــان  و  دانســت 
شــرکت آبفای خوزســتان نسبت به 
ترمیــم و مرمــت ۲۰ کیلومتــر طول 
نوارهــای حفــاری ناشــی از اجــرای 
شــبکه فاضــلاب در ۸۶ خیابان این 

کلانشهر ملزم شده اند.

خوزســتان  آبفــای  مدیرعامــل 
گفت: مشــکل ۳۰ ســاله پس زدگی 
و  اهــواز  کلانشــهر  در  فاضــلاب 
مشــکلات عدیده فاضلاب با اتمام 
و  می شــود  برطــرف  پروژه هــا  ایــن 

به طــور قطــع ایــن پــروژه می تواند 
توســعه  جهــت  در  مثبتــی  گام 
زیرســاخت های فرســوده در اهواز و 

حل مشکل دیرینه مردم باشد.

وی ادامــه داد: پــروژه فاضــلاب 
اهواز هم اکنون در ۱۳۷ جبهه کاری 
در حــال انجام اســت کــه ۷۴ نقطه 
مربوط بــه قرارگاه ســازندگی خاتم 
توســط  کاری  جبهــه   ۶۳ و  الانبیــاء 
پیمانــکاران شــرکت آب و فاضلاب 

خوزستان در حال اجرا است.

همــه  اکنــون  هــم  افــزود:  وی 
اجــرای  زیرپوشــش  اهــواز  مناطــق 
ایــن طــرح هســتند و رفــع مشــکل 
مناطقی که ســال های گذشته دچار 
اولویــت  در  می شــدند،  آبگرفتگــی 

قرار دارد.

گذشــته  ســال های  گفــت:  وی 
شــبکه  متعــدد  ریــزش  به دلیــل 
فرســوده فاضلاب اهواز، مشــکلات 
جــدی بــرای مــردم ایجــاد می شــد 
کــه با اقــدام انجام شــده، این نقاط 
ریزشــی از ۶۰۰ نقطــه بــه ۳۹ نقطه 
کاهــش یافته اســت که نقــاط باقی 
مانــده نیــز بســرعت در حــال اجــرا 

است.

بازرسی ها حکایت از تخلفات گسترده در نانوایی های استان فارس دارد

تراکنش هایی که برای مردم نان نمی شود
سرعت پیشرفت ابر پروژه خوزستان ۲6 برابر شد

پرونده 30 ساله اصلاح شبکه فاضلاب اهواز در دولت سیزدهم بسته می شود
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